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زنگ خطر آب در خوزستان هنوز خاموش نشده است 
و تابستان آینده نیز مسائل حوزه آب استان جدی تر می 
شــود که باید از الان به فکر راهــکاری برای جلوگیری از 
تبعات بی آبی در حوزه کشاورزی خوزستان بود.به گزارش 
مهر، اســتان خوزســتان با تولید بالغ بر ۱۷ میلیون تنُ 
انواع محصولات کشاورزی )زراعی و باغی، دام و شیلات( 
معمولاً مقام اول کشــور را در این زمینه دارد.طبق اعلام 
سازمان جهاد کشاورزی خوزستان، حدود ۲۱۰ هزار بهره 
بردار و کشــاورز در این اســتان فعالیت دارند؛ همچنین 
تابستان امســال بحران خشکسالی و کاهش ۵۹ درصدی 
ذخیره آب ســدهای خوزســتان باعث کاهــش تولیدات 
زراعی از جمله شــلتوک این اســتان شد.پاسخگو نبودن 
ســازمان آب و برق خوزســتان و ارائه نشدن پیش بینی 
لازم برای وضعیت ذخایر آبی ســدها به ســازمان جهاد 
کشاورزی خوزستان نشــان می دهد که بحران تابستانی 
در انتظار کشــاورزان خوزستانی اســت و با این وضعیت 
آســیب جبران ناپذیری به آنها وارد می شود؛ این آسیب 
بیشتر برای کشاورزان پایین دست حوضه کرخه محتمل 
است چون آنها در زمســتان امسال با مشکل کمبود آب 

مواجه شده اند.
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان خوزستان آبان 
ماه امســال از بی ســابقه بودن خشکســالی در ۵۰ سال 
اخیــر و همچنین کاهش بیش از ۳۸ درصدی بارش ها در 
خوزســتان و کاهش ۴۵ درصدی در حوزه های بالادستی 
ایــن اســتان خبر داده و همیــن مســائل را عامل نمود 
بیشتر خشکسالی در خوزستان عنوان کرده بود.خدارحم 
امیری زاده با اشــاره به محقق نشــدن برنامه ریزی برای 
جهش تولید و رکورد بی ســابقه بــرای تولید محصولات 
کشــاورزی خوزســتان به دلیل خشکســالی و تنش آبی 
گفته بود که برای کشــت های پاییزه به یک برنامه ریزی 
ریاضتی روی آورده و به تناســب میزان آبی که ســازمان 
آب و برق در اختیار گذاشــته اســت، سطح زیر کشت و 
الگوی کشــت را برای شهرستان ها تعریف کرده اند.رئیس 
سازمان جهاد کشــاورزی خوزستان همچنین اعلام کرده 
بود که کشــاورزان می توانند با رعایت الگوی کشت از این 
بحران عبور کنند تا در زمستان شاهد بارش ها باشند و در 
ســال های بعد ارتقای سطح زیر کشت، کاشت محصولات 
به میزان مطلوب در خوزســتان محقق شــود.امیری زاده 
همچنین خبر داده بود که در تابستان امسال کشت برنج 
در خوزســتان به دلیل مصرف بالای آب ممنوع شده بود 
اما برخی از کشــاورزان الگوی کشــت را رعایت نکردند و 
تنش آبــی و بحران هایی که در تابســتان به وجود آمد، 
نتیجه این عدم رعایت الگوی کشت بود؛ همچنین مشکلی 
که برای کمبود آب در کشــت های پاییزه امســال داریم 
ناشی از عدم رعایت الگوی کشت در تابستان است و برای 
همین کشــت برخی از محصولات پاییزه امسال در برخی 
از حوضه ها ممنوع و در برخی از حوضه ها محدود اســت.
امیری زاده همچنین اعلام کرده بود که امسال تقریباً در 
مجمــوع حدود ۴۰ تا ۵۰ درصد کشــت کلزا و همچنین 
کشــت چغندر قند حدود ۹۰ درصد کاهش سطح داشت؛ 
بنابراین کشــت گندم به عنوان جایگزین کشت چغندر و 

کلزا معرفی شده است.
متأســفانه در خوزســتان همواره موقع بــروز بحران 
مسئولان به تکاپو افتاده و فقط سخنرانی می کنند در حالی 

که علاج واقعه را قبل از وقوع باید کرد؛ بر اساس شنیده ها 
نیز کشاورزان خوزستانی آماده کشت برنج هستند و با این 
بی برنامگی و انفعال مســئولان امر امــکان بروز بحران با 
تبعات اجتماعی، اقتصادی و خســارت به بخش کشاورزی 
وجــود دارد.با این وضعیت می تــوان گفت که زنگ خطر 
بروز بحران تابستانی برای کشــاورزان خوزستانی به صدا 
درآمده و با موج بی برنامگی مسئولان متولی این وضعیت، 
آسیب جبران ناپذیری را به کشاورزان استان وارد می کند.

نماینــده مردم اهواز، باوی، حمیدیــه و کارون در مجلس 
در گفت وگو بــا خبرنگار مهر بیان می کنــد: در چند روز 
گذشــته از حوزه انتخابیه حمیدیه بازدید میدانی داشتیم 
که کشاورزان مشکل آب داشتند؛ بر اساس اخبار واصله از 
کشاورزان و همچنین انجام بازدیدهای مکرر مشخص شده 
که نه تنها این روزها بلکه در بحث کشت تابستانه به ویژه 
در نقاط پایین دست دچار کمبود آب می شویم.سید کریم 
حســینی ادامه می دهد: با توجه به کمبود ذخایر ســدها 
و بارندگــی در ماه های اخیر به نظر می رســد که مدیریت 
توزیع آب در خوزستان مشکل دارد؛ هم در حوضه کارون 
و هم کرخه در نقاط بالادست آب خوب و مناسبی سهمیه 
بندی می شــود ولی در همین حوضه ها و مســیری که از 
بالادست آبیاری می شود، در نقاط پایین دست مشکل آب 
داریم.او با اشــاره به اینکه وضعیت فعلی محصول مشترک 
سازمان آب و برق و همچنین جهاد کشاورزی است، یادآور 
می شــود: کشاورزان پایین دست به ویژه در شهر حمیدیه 
اعلام کردند که اگر در همیــن هفته جاری مرحله بعدی 
آبرســانی محصولات آنها انجام نشود، کشت انجام شده به 
مشــکل برخورده و اگر این کار مدیریت شود، نقاط پایین 
دست حداقل مشکل را خواهند داشت.نماینده مردم اهواز، 
بــاوی، حمیدیــه و کارون در مجلس عنــوان می کند: در 
بیشتر نقاط کشــور مدیریت آب در بخش کشاورزی را به 
تشــکل های صنفی این بخش واگذار شده و توسط دولت 
فقط نظارت می شود؛ اگر این واگذاری در استان هم انجام 
شود، وضعیت کمبودهای چند روز اخیر دیگر تکرار نشده 

و مشکلات این بخش هم حل می شوند.
رئیس انجمن ســوارکاری برنج خوزستان نیز می گوید: 

تاکنون برای محدودیت کشــت در فصل تابســتان سال 
آینده هیچ بخشــنامه ای ابلاغ نشــده ولی زمزمه هایی در 
وزارت جهاد کشــاورزی شــده که کشــت برنج فقط در 
استان های شــمالی انجام شود؛ ما در حال تلاش هستیم 
کــه چنین تصمیمی اجرایی نشــده و از حق برنج کاران 
استان خوزســتان دفاع کنیم.محمد ســواری با اشاره به 
اینکه کشــت برنج از خرداد شــروع و آبان ماه برداشــت 
می شــود، اضافه می کند: استان خوزســتان دو هزار نفر 
برنــج کار در شــهرهای مختلف از جمله شوشــتر، اهواز، 
شــوش، دشــت آزادگان، ایذه، باغملک، رامهرمز و هویزه 
دارد.رئیــس انجمــن صنفی کشــاورزان خوزســتان در 
گفت وگــو با خبرنــگار مهر تصریح می کند: در تابســتان 
ســال آینده با شــرایط جوی که تا امروز وجود داشته و 
وضعیت بارندگی ها که شــاهد بودیــم به احتمال زیاد در 
حوضــه کرخه با مشــکلاتی مواجه می شــویم ولی برای 
سایر حوضه های آبی امیدوار هستیم که شاهد ممنوعیت 
کشــتی نباشــیم چون وضعیت تا حدودی مناسب است.
مســعود اســدی ادامه می دهد: در حوضه آبی کرخه اگر 
این وضعیت ادامه پیدا کنــد، با یک بحران جدی روبه رو 
هستیم و تابســتان سال آینده کشاورزان شهرهای دشت 
آزادگان، هویزه، بستان، شوش، الهایی و حمیدیه با اقتصاد 
۱۰۰ درصد کشــاورزی احتمالاً از کشت تابستانه محروم 
می شوند؛ این شهرستان ها در تابستان سال جاری بدترین 
تنــش آبی و وضعیت آبی بحرانی را داشــته و از کشــت 
تابســتانه محروم بودند.او ادامه می دهد: کشــاورزان این 
مناطق به خاطر سیل و خشکسالی های متناوب، وضعیت 
اقتصادی - معیشــتی شکننده و طاقت فرسایی داشتند و 
همچنین شــاهد بحران دام هم بودیم؛ در تابســتان سال 
گذشــته هزاران رأس دام به خاطر بی آبی و خشکســالی 
از بین رفتند.رئیس انجمن صنفی کشــاورزان خوزستان 
می گوید: این موضوع حوضه کرخه به هیچ وجه آســانی 
نیســت و باید از آن به عنوان یــک موضوع ملی یاد کرد؛ 
حوضه آبی کرخه با یک بحران تاریخی روبه رو شــده که 
باید مثل زاینده رود در سطح ملی برای حل آن اقدام کرد.

اســدی با اشاره به اینکه جنبه استانی دادن به موضوع 

بحران آبی در حوضه کرخه به هیچ وجه صحیح نیست و 
حل آن در حد امکانات استانی نیست، اضافه می کند: اگر 
با این موضوع به صورت ملی برخورد نکنیم قطعاً عواقبی 
برای کشــور دارد؛ بنابراین از مسئولان انتظار می رود که 
بــرای مصالح و منافع نظام جمهوری اســلامی ایران قبل 
از اینکه وارد بحران شــویم و موضوع مانند سال گذشته 
بین المللی شــود، از هم اکنون چاره اندیشی لازم را داشته 
باشند.او بیان می کند: تابستان سال گذشته و پاییز امسال 
کشــاورزان در حوضه کرخه در اقدامی تاریخی، حداکثر 
همکاری خود با دستگاه های دولتی را برای کشت داشتند 
و با وجود عدم تخصیص آب ولی لطف خداوند شامل حال 
آنها شــد و با بارندگی های خوب محصولات آنها آبیاری و 
سبز شد.رئیس انجمن صنفی کشاورزان خوزستان عنوان 
می کند: برای همین ادامه تأمین آب پاییزه در ماه اسفند 
کشــاورزان برای آبیاری گندم خــود نگران و نیازمند آب 
هســتند؛ پس وقتی همین روزهای اخیر برای تأمین آب 
با کمبود مواجه و روزهای ســختی را برای کشاورزان رقم 
زدند، اگر این وضعیت کم بارشی تشدید شود در تابستان 
با بحران جدی مواجه می شویم.اسدی تأکید می کند: نباید 
با کوچــک دیدن و بی توجهی به این موضوع و همچنین 
عدم چاره اندیشــی کاری کنیم که موضوع حوضه کرخه 
در تابستان ســال آینده بین المللی و موجب سوءاستفاده 

بیگانگان قرار بگیرد.
او درخواست می کند: از رئیس جمهور درخواست دارم 
تا مثل زاینده رود به موضوع ورود کند چون بحران کرخه 
در ســطح اســتان قابل حل و مدیریت نیست و اگر هم 
مدیریت نشــود، تبعات آن برای کل کشــور است و باید 
اقدامات عاجل انجام شــود.معاون بهبود تولیدات گیاهی 
ســازمان جهاد کشاورزی خوزستان نیز می گوید: تا زمانی 
که منابــع آب قابل تأمین در حوضه های مختلف آبریز به 
تفکیک توســط ســازمان آب و برق خوزستان مشخص و 
پس از اعلام در مدیریت بحران مصوب نشود، امکان ارائه 
الگوی کشــت وجود ندارد.تورج نوروزی ادامه می دهد: به 
محض اعلام منابع آب از محصولات قابل کشت در استان 
و کــم آب بر کــه نیاز آبی کمتری دارند و کشــاورزان با 
کشت و کار آن آشنایی و در بحث فروش محصول مشکل 
نداشــته باشــند، الگوی کشــت تدوین و پس از تصویب 
در جلســات ستاد مدیریت بحران اســتان اعلام می شود.
مدیرکل هواشناسی خوزستان نیز در گفت وگو با خبرنگار 
مهر با اشــاره به اینکه بولتن پیش بینی سازمان کشوری 
برای استان را ابتدایی ماهانه با پیش بینی سه ماهه به آب 
و برق و بحران اســتان می دهیم، عنوان می کند: میانگین 
بارش کشــور از بهمن امســال تا اردیبهشت سال آینده 
کمتر از نرمال اســت، با این توضیح که در ســواحل خزر 
نرمال، شمال شــرق و امتداد زاگرس کمتر از نرمال و در 
سایر مناطق در محدوده نرمال تا کمتر از آن خواهد بود.

محمد سبزه زاری اضافه می کند: بر اساس پیش بینی های 
انجام شــده انتظار می رفت که بیشترین کاهش به ترتیب 
در بهمن امسال و فرودین ســال آینده رخ دهد.او یادآور 
می شــود: در نیمه بهمن تا نیمه اسفند میانگین بارش در 
استان های در امتداد کوه های زاگرس کمتر از نرمال و در 
سایر مناطق کشور در محدوده نرمال تا کمتر از آن خواهد 
بود، بارش این دوره به طور آشــکاری نسبت به بارش ماه 

دی کمتر خواهد بود.

تبریز به عنوان ســردترین کلانشــهر ایــران گرمخانه 
ندارد و تداوم این شــرایط باعث تولید مکرر آســیب های 
اجتماعی را به دنبال خواهد داشت.به گزارش مهر، حضور 
افراد بی خانمان در کلانشــهرها و نبود گرمخانه، در زمره 
مهم ترین آسیب های اجتماعی است که اگر چاره ای بدان 
اندیشــیده نشود، بازتولید مکرر آســیب های اجتماعی را 
به دنبال خواهد داشــت.یک آســیب اجتماعی که اگر در 
زمان مناســب آن، اقدامی صورت نگیرد افزایش چالش ها 
و مشکلات را در کلانشهرها به دنبال خواهد داشت و این 
در حالی است که کلانشــهر تبریز، تاکنون فاقد گرمخانه 
بوده و افراد بی پناه و بی خانمان، سرپناهی امن برای خود 
ندارند.از این رو لزوم احداث و تجهیز گرمخانه در کلانشهر 
تبریز، ضرورتی است که باید مسئولین ذی ربط نسبت به 

آن همت گمارند.
رئیــس کمیســیون فرهنگــی و اجتماعی شــورای 
اسلامی شــهر تبریز در گفت و گو با خبرنگار مهر گفت: 
در ارتباط با راه اندازی گرمخانه ها متأســفانه امســال نیز 
شــاهد آن بودیم که اقدامی از سوی هیچ ارگانی صورت 
نپذیرفت.حکیمــه غفوری ادامه داد: این در حالی اســت 
که در چندین کلانشــهر کشــور، سالانه شــاهد شرایط 
مطلوب تــری بــرای اســکان موقــت در گرمخانه هایی 
هســتیم که با همکاری نهادهای دولتی و غیردولتی نظیر 
فرمانداری ها، اســتانداری ها و شهرداری ها شکل گرفته و 
توســعه می یابند.وی افزود: در کل باید گفت که متأسفانه 
موضــوع حمایت های اجتماعی، آن چنــان جایگاهی در 
حوزه اجرایی نهادهای ذی ربط در کلانشهر تبریز نداشته 
و استمرار چنین وضعیتی سبب بازتولید مکرر آسیب های 

اجتماعــی خواهد شــد.غفوری بیان کرد: مــا اگر همین 
امســال، به راه اندازی گرمخانه هــای عمومی اقدام نکنیم 
ســال آینده تقاضاها افزایش یافته و مشکلات و چالش ها 
پیچیده تر خواهند شــد، لذا منطق مدیریت حکم می کند 
 که مدیریت شــهری ســریعاً درصدد رفع چنین نیازهای

ی در شهر برآید.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی 
شــهر تبریز توضیح داد: معتقدم که نبایــد واقعیت ها را 
انکار کرد و هم چنان به دنبال سرپوشــی برای ضعف های 
اجتماعی شهر گشت.وی افزود: به هر حال چه بخواهیم و 
چه نه، امروز در تبریز افراد بی پناه و بی خانمان کم نبوده و 
دستگاه های مسئول وظیفه دارند هر چه سریع تر اقداماتی 
را در خصوص اســکان چنین افرادی به انجام برســانند.
غفوری ادامه داد: البتــه ناگفته نماند که برابر اعلامی که 
طی ماه های اخیر از سوی حوزه خدمات شهری شهرداری 
تبریز، صورت گرفته بود مطلع شدیم که شهرداری تبریز، 
۲ محــل را ویژه اســکان و تحت عنــوان گرمخانه برای 
فصل ســرد سال در نظر گرفته اســت اما با پیگیری هایی 
که صورت پذیرفت، اعلام شــد کــه صرفاً یک محل برای 
ایــن موضوع در نظر گرفته شــده و ظاهــراً آن محل نیز 
محدودیت ها و نواقصات قابل توجهی دارد.وی گفت: البته 
ما در کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر، هم چنان 
پیگیر این موضوع از مسئولین بوده و هستیم اما اینکه این 
اراده و اهتمام از ســوی خود دستگاه های اجرایی مسئول 
 بوده و انگیزش لازم در آنها وجود داشــته باشــد مسئله

 اصلی ماست.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی 

شــهر تبریز در پایان افزود: در هر صورت شــورای شهر، 
آمــاده هر گونه همــکاری و مصوبــه ای در این خصوص 
بــوده و امیدواریم طرح جدیدی را که حوزه ســاماندهی 
آسیب های شــهرداری تبریز در این خصوص آغاز نموده 
به سرانجام برسد.مدیر کل امور زنان و خانواده استانداری 
آذربایجان شــرقی در گفت و گو با خبرنــگار مهر گفت: 
با توجه بــه نبود گرمخانه و مراجعه افــراد بی خانمان و 
هم چنین نیاز به اســکان امن، جلساتی با معاونت عمرانی 
استانداری آذربایجان شــرقی انجام گرفته است و از این 
رو شــهرداری مؤظف اســت مکانی را به عنوان گرمخانه، 
مشــخص و تجهیز کند.رقیه صادق زاده ادامه داد: علاوه 
بر این، دستگاه های مرتبط در بحث مشاوره های حقوقی، 
خانوادگی و هم چنین ســاماندهی نیز در کنار ما خواهند 
بود و از این رو در بحث آموزش، توانمندسازی و مشکلات 
افراد مراجعه کننده به گرمخانه برای ارائه بهترین راهکار 

نیز از آنان بهره خواهیم برد.
وی بــا اشــاره بــه تأمین اقلام بهداشــتی از ســوی 
ســازمان های ذی ربط افزود: بر اســاس مــاده ۵۵ قانون 
شــهرداری، تعیین محل گرمخانه جزو وظایف شهرداری 
اســت و از این رو باید مکان گرمخانه را در اختیار ما قرار 
دهند.مدیرکل امور زنان و خانواده اســتانداری آذربایجان 
شرقی بیان کرد: نبود گرمخانه چندین بار در کارگروه ها و 
جلسات، مطرح شده است اما متأسفانه راه به جایی نبرده 
اســت اما امید است با جلسات برگزار شده به یک تصمیم 
نهایی برای ایجاد و تجهیز گرمخانه دســت یابیم.شهردار 
کلانشــهر تبریز نیز در گفت و گو بــا خبرنگار مهر گفت: 
خوشــبختانه در کلانشــهر تبریز، فرهنگ متعالی خاصی 

وجــود دارد و به همین دلیل، تعداد کارتن خواب ها کمتر 
اســت.عباس رنجبر ادامه داد: گرمخانه در کلانشهر تبریز 
بوده و تحت نظارت بهزیســتی است و اعلام رسمی وجود 
گرمخانه در تبریز، تشــویق برخی از افــراد برای مراجعه 
بــه گرمخانه اســت که در کل به نفع فرهنگ کلانشــهر 
تبریز نیســت.وی افــزود: وجود گرمخانه های وســیع در 
کلانشهرها، به معنای افزایش تعداد افراد بی خانمان است 
و خوشــبختانه تعداد افراد بی خانمان در کلانشهر تبریز، 
کم است.رنجبر در پایان گفت: با توجه به وجود گرمخانه 
در کلانشــهر تبریز، پیش بینی بر این است که در صورت 
احساس نیاز، موقتاً مورد استفاده قرار بگیرد اما عدم اعلام 
عمومی تنها به این دلیل اســت که تأثیرات منفی تشویق 
به استفاده از گرمخانه اتفاق نیفتد.لزوم وجود اسکان های 
امن موقت و یا گرمخانه در کلانشهرها، ضرورتی است که 
نمی توان از آن چشــم پوشی کرد؛ در حال حاضر، ایجاد و 
تجهیز گرمخانه در کلانشــهر تبریز، ضرورتی است که تا 
به حال مغفول مانده است و دستگاه های مسئول، وظیفه 
دارند نســبت به احداث و تجهیز گرمخانه اقدامات لازم را 

انجام دهند.

از مجموع ۲۲ کیلومتر نوار ســاحلی آزاد نشده در غرب 
مازنــدران ۱۶ کیلومتر در اختیار بخش خصوصی اســت.به 
گزارش باشگاه خبرنگاران جوان از ساری، سنگاری مدیر کل 
منابع طبیعی مازندران منطقه نوشــهر گفت: بعد از دستور 
رئیس جمهور مبنی بر آزاد سازی حریم ۶۰ متری دریا ۳۸۰۶ 
متر از نوار ساحلی که در تصرف دستگاه های دولتی بود آزاد 
و با این اقدام ۱۳ هکتار از اراضی به منابع طبیعی بازگردانده 
شد.او گفت: حریم سواحل آزاد شده برای جلوگیری از تصرف 
مجدد، علامتگذاری می شــود.۱۳۷ کیلومتر نوار ســاحلی 

در غرب مازنــدران وجود دارد که ۱۱۵ کیلومتر آن تاکنون 
آزاد شده اند.به گفته سنگاری ۱۶ کیلومتر از نوار ساحلی در 
اختیار بخش خصوصی است که برای برخی از آن ها پرونده 
قضایی تشکیل شــده.  او گفت: تجمع ویلا های شخصی در 
غرب مازندران به قدری زیاد اســت که در ۴ کیلومتر از نوار 
ساحلی آزاد شــده ۱۲۳ متصرف وجود داشت.ویلاسازی در 

حریم سواحل دریای خزر معضل چندین ساله در استان های 
شمالی از جمله مازندران است در حالیکه رعایت حریم ۶۰ 
متری برای سواحل خزر قانون مصوب با قدمت بیش از یک 
دهه دارد که به نظر می رسد در بخش هایی از سواحل دریای 

خزر به درستی اجرایی نشده. 
به گفته مدیر کل منابع طبیعی مازندران منطقه نوشهر  ۶ 

/۲ کیلومتر از نوار ساحلی غرب مازندران همچنان در تصرف 
بخش های دولتی اســت که احتمالا می خواهند در آخرین 
مهلت اعلام شده این سواحل را آزاد کنند.رئیس جمهور دهم 
بهمن در دســتوری صریح همه دستگاه های دولتی را بدون 
استثناء موظف به آزادسازی مناطق ساحلی تصرف شده دریا 
تا مرز قانونی حداقل ۶۰ متر از ساحل کرد مهلتی که ۴ روز 
دیگر به پایان می رسد.بر اساس ماده ۶۳ قانون برنامه چهارم 
توســعه تمام حریم ساحل دریای خزر تا شعاع ۶۰ متری از 

ساخت و ساز باید آزاد شود.

مدیر بخش زراعت جهاد کشاورزی استان اصفهان گفت: 
بســته بودن آب زاینده رود به طور متوســط باعث کاهش 
۳۰ درصــدی از توان زراعی تمام شهرســتان های اصفهان 
می شــود.پیمان فیروزنیا در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به 
اینکه هنوز تصمیمــی درباره نوبت بعدی رهاســازی آب 
صورت نگرفته اســت، اظهار کرد: این مسئله به حجم آب 
پشت ســد زاینده رود بستگی دارد و باید در سطح مدیران 
استان اتخاذ شود.وی درباره اینکه تمام حجم آب آزاد شده 
در این دوره به مصرف امر کشــاورزی نرسید، گفت: به هر 
حال بخشــی از این آب در خاک نفــوذ می کند و ممکن 
است برداشــت هایی هم در مسیر اتفاق بیفتد، اما براساس 
برآوردهای صورت گرفته انتظار می رود در نتیجه رهاسازی 

اخیر آب، ســطحی معادل ۱۰ تا ۱۵ هزار هکتار کشت در 
زمین های شهرستان اصفهان صورت گیرد که از این میزان 
۱۰ تــا ۱۱ هزار هکتار به کشــت جدید اختصاص یافته و 
بقیه مربوط به زمین هایی اســت که عملیات کشت آنها در 
پاییز کلید خورده و از فرصت آبیاری اخیر به عنوان آبیاری 

تکمیلی خود استفاده کرده اند.
مدیر بخش زراعت جهاد کشــاورزی استان اصفهان به 
تنوع محصولات کشاورزی در کشت اخیر اشاره کرد و افزود: 
در بخش کشت نو، برآورد می شود حدود هفت هزار هکتار 
زمین کشاورزی زیر کشــت گندم و بین ۱۰۰۰ تا ۱۲۰۰ 
هکتار زیر کشــت جو و حدود دو هزار هکتار زمین زراعی 
در منطقه زیر کشت گلرنگ رفته باشد علاوه بر این بخشی 

از زمین های کشــاورزی نیز که پیش از این دوره رهاسازی 
آب کشــت خود را آغاز کرده اند، زیر کشت یونجه و غلات 
قرار دارند.وی به کارکردهای آب شیرین رهاسازی شده در 
آب شویی نمک رسوب یافته در ریشه گیاهان کشت پاییزه 
اشاره کرد و گفت: به این دلیل که آب کشاورزان نامناسب و 
نسبتا شور است، رهاسازی آب شیرین در زمین های زراعی 
نه تنها باعث سیراب شدن گیاه می شود، بلکه نمک رسوب 
یافته بر ریشــه گیاه را پاک کرده و از طریق آب شویی گیاه 

باعث عملکرد بهتر آن در فرآیند رشد می شود.
فیروزنیا همچنین عملکرد سازمان متبوع خود در تولید 
بذور مقاوم به خشکی را موفق ارزیابی کرد و گفت: کشاورز 
می تواند بذر مورد نظر خود را با کیفیت و تنوع بالا انتخاب 

کند، مثلا انواع بذر گندم مانند سیوند، بهاران و رخشان به 
مقدار کافی وجود دارد، برخی کشــاورزان ترجیح می دهند 
از بذر گواهی شده اســتفاده کنند.وی با بیان اینکه بذری 
که در اســتان تولید می شــود دوره رویش کوتاهی دارد و 
نســبت به خشکی و کم آبی مقاوم است، افزود: تمام بذرها 
زودرس یــا میان رس بوده و از کیفیــت و مرغوبیت قابل 
قبولی برخوردار هستند.مدیر بخش زراعت جهاد کشاورزی 
استان اصفهان یادآور شد: حتی محصول گندم در مناطقی 
از حوضــه آبریز زاینده رود در نبــود جریان رودخانه با آب 
چاه آبیاری می شــود، اما می توان گفت که بسته بودن آب 
رودخانه به طور متوسط باعث کاهش ۳۰ درصدی از توان 

زراعی تمام شهرستان های اصفهان می شود.

 راهکارهای پیشگیرانه طراحی شود

زنگ خطر آب برای تابستان خوزستان

سوز سرما بر تَن کارتن خواب ها

سردترین کلانشهر ایران گرمخانه ندارد

سواحل غرب مازندران در قرق ویلا های شخصی

مدیر بخش زراعت جهاد کشاورزی استان اصفهان مطرح کرد

کاهش ۳۰ درصدی توان زراعی اصفهان با بسته بودن زاینده رود

من خود به چشم خویشتن دیدم که جانم می رود 
ریحانه راهپیما       

       
اصفهان در ســالهای اخیر، روزها و لحظات سختی را پشت سر گذاشته است، 
زاینده رود بی جان و در نتیجه  فعال شــدن کانون های جدید ریزگرد، توســعه 
بیابان زایی و بروز پدیده فرونشست، آلایندگی صنایع، مهاجرت و حاشیه نشینی، 
ناوگان فرسوده حمل و نقل و هزار و یک مشکل دیگری که این شهر تاریخی را از 
نفس انداخته و هم اکنون در فصل سرد زمستان بازهم بحث تلخ استفاده از مازوت 
توسط صنایع و نیروگاه ها است. با توجه به برودت هوا و مشکلات ناشی از کمبود و 
افت فشار گاز در  فصل های سرد سال، موضوع مصرف مجدد مازوت در نیروگاه ها 
به ویژه در ۲ ســال اخیر مطرح و امسال نیز به دلیل افزایش برودت هوا و به تبع 
آن ضرورت تأمین گاز برای نقاط مختلف کشور، امکان مصرف سوخت مازوت در 
زمان محدود به عنوان سوخت دوم نیروگاه ها مطرح شده است. این درحالیست که 
وضعیت آلودگی هوای اصفهان بحرانی اســت؛ در حال حاضر ۵۵۰ واحد صنعتی 
آلاینده در استان اصفهان وجود دارد و تردد بیش از یک میلیون دستگاه  خودرو و  
بیش از ۶۰۰ هزار  دستگاه موتورسیکلت و نیز بخش قابل  توجهی از ناوگان فوق 
فرسوده و غیراســتاندارد باعث شده است که اصفهان رکورد دار مصرف گازوئیل 

کشور و رتبه دوم مصرف چهار فرآورده نفتی باشد.
در اصفهان ۷۰ درصد کل صنایع در ۵۰ کیلومتری این شــهر واقع شده و در 
این بین از واحد های تولید گچ، قیر ســنتی و ۳۵۰ واحد کوره های آجر پزی  نیز 
آسیب فراوان میبیند و این امر مشکلات و آلودگی های زیست محیطی شدیدی را 
برای این استان بهمراه داشته است. با این وجود در حال حاضر یک سوم نیروگاه 
شهید منتظری اصفهان مازوت سوز شده است و سه واحد مازوت مصرف می کند 
و روزانه بیش از پنج میلیون مترمکعب گاز تحویل این نیروگاه می شود. و اما مازوت 
چیست ؟  نفت کوره یا مازوت یکی از هیدروکربن های نفتی است که در مراحل 
پالایش نفت خام پس از نفتا، بنزین و نفت سفید به دست می آید و چون سیاه رنگ 
است به نام نفت سیاه نیز خوانده می شود. این ماده ارزان ترین ماده سوختنی برای 
کوره ها، موتورهای دیزلی دریایی و برخی نیروگاه ها است؛ نفت کوره به  عنوان نفت 
سنگین، نفت دریایی یا مازوت نیز نامیده می شود؛ مازوت از تقطیر یا پس مانده 
نفت به دست می آید.لازم به ذکر است که مصرف گازوئیل و مازوت مخصوصا در 
فصل های سرد سال به همراه بروز پدیده وارونگی دما تاثیر بالایی در آلودگی هوا 
دارند  و البته واقف بر این موضوع هســتیم که مصرف مازوت در نیروگاه ها، تنها 
عامل آلودگی هوای کلان شهرها نیست اما سوال اینجاست با این حجم از بی آبی و 
خشکسالی و تردد خودرو های فرسوده و آلاینده مردم آیا باز هم جایی برای مازوت 
سوزی صنایع یا نیروگاهها هست ؟ و آیا وظیفه نظارت بر چگونگی مصرف مازوت 
در نیروگاهها جهت جلوگیری از آلایندگی های بیشتر بر عهده چه کسانی است ؟

مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان اصفهان در این راستا بیان داشت : 
با توجه به شــرایط خاص اصفهان به لحاظ کیفیت هوا مطالبه گری در خصوص 
موضوع ممانعت از مصرف مجدد مازوت، به طور مســتمر در دستور کار حفاظت 
محیط زیست استان قرار داشته و خوشبختانه مدیران ارشد استانی، دستگاه قضا 
و نمایندگان مجلس شــورای اسلامی و شورای اسلامی شهر، حمایت های خوبی 
در این حوزه در سطوح ملی، استانی و شهری داشته اند. کارشناسان بر این باورند 
که توســعه صنعت در اصفهان باعث بارگذاری بالای صنایع در مصرف برق شده 
و این موضوع  با کاهش دما و در نتیجه ســرمای هوا و کمبود گاز، سبب میشود 
ناچار به اســتفاده از مازوت شــوند.به گفته یکی از اعضای هیئت علمی دانشگاه 
اصفهان مازوتی که در ایران تولید می شود، دارای حدود سه و نیم درصد گوگرد و 
در نتیجه بسیار آلاینده است و استفاده ازآن بیماری های قلبی و تنفسی بسیاری 
را در افراد ســبب می شود.آلودگی هوا و استفاده از سوخت مازوت در نیروگاه های 
اصفهان در فصل ســرد قصه پر غصه ای اســت که همچنان بــا ابهامات فراوانی 
مواجه و نیازمند پیگیری و پاسخ گویی در این خصوص از سوی مسؤولان استانی 
است. این در حالیست که در جریانات مدیریت زاینده رود، حقابه تالاب گاو خونی 
اصفهان نیز، نزدیک به ۲۰ ســال تخصیص داده نشــد و اکنون ۹۹درصد از این 
تالاب خشــک و نفس های آخر را میکشد. باید بگویم که شهر گنبد های فیروزه 
ای دیگر گنبد هایش فیروزه ای نیســت، آســمانش خاکستری است و رنگ ها را 
 فراموش کرده اســت، ســازه هایش با خطر ریزش مواجه و نفس هایش به شماره

 افتاده است. 

تهیه اطلس آلودگی خاک قزوین پیگیری شود
رئیس اداره آموزش و پژوهش اداره کل حفاظت محیط زیســت استان قزوین 
گفت: برای بررســی میزان فلزات ســنگین در هوای شهری و تاثیر آن بر سلامت 
جامعه و محیط زیست، لازم اســت تهیه اطلس آلودگی خاک مورد پیگیری قرار 
گیرد.به گزارش ایلنا و به نقل از روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط  زیســت 
اســتان قزوین، زین العابدین رستمی عنوان کرد: جلسه شورای پژوهشی اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان قزوین با حضور اعضای شورا و نمایندگانی از سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی در محل ســالن جلسات ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 
برگزار شــد.رئیس اداره آموزش و پژوهش اداره کل حفاظت محیط زیست استان 
قزوین تصریح کرد: این نشست در راستای طرح های پژوهشی عوامل و منابع آلاینده 
هوای شهرســتان آبیک و تعیین سهم هر یک از آلاینده های هوا و مدل سازی آن 
مورد بررســی قرار گرفت.وی عنوان کرد: هدف از اجرای این طرح پژوهشی تعیین 
کانون های آلاینده هوای شــهر آبیک و بررســی انتشــار ذرات گرد و غبار است و 
بر اســاس آن بارگذاری فعالیت های اقتصادی و توســعه صنایع و مجوز برداشت و 
بهره برداری از صنایع صادر می شود.رستکی گفت: بررسی آلودگی آب و خاک ناشی 
از فعالیت های کشــاورزی و اثرات آن بر سلامت جامعه، بخصوص استفاده از کود، 

سموم و آفت کش های کشاورزی نیز ضرورت دارد.

۸ غذای کرمانشاه ثبت ملی شد
معاون میراث فرهنگی استان کرمانشاه از ثبت ملی هشت غذا و سه اثر ناملموس 
دیگر استان خبر داد.به گزارش خبرنگار ایلنا از کرمانشاه، کیومرث اعظمی، با اشاره 
به برگزاری نشست شورای ثبت آثار کشور به میزبانی بندر ماهشهر استان خوزستان، 
اظهار کرد: در این نشست، از یازده پرونده در حوزه آثار ناملموس استان دفاع کردیم 
که پس از بررســی اعضای شــورای ثبت آثار کشور، با قرار گرفتن آنها در فهرست 
آثار ملی کشور موافقت شد.وی با بیان اینکه از این یازده پرونده، هشت پرونده در 
حوزه غذاهای استان بوده، افزود: مهارت تهیه و پخت کرفیله، نان تفتان، شکر لمه، 
برنج و هلیره، گنمه شیر، دلمه برگ مو، نان تیری و سوختی هشت پرونده در حوزه 
غذاهای استان بود که در فهرست آثار ملی قرار گرفتند.معاون میراث فرهنگی استان 
کرمانشاه تاکید کرد: یکی از نکات برجسته در ثبت ملی غذاهای کرمانشاه که مورد 
توجه اعضای شورای ثبت هم قرار گرفت، توجه به غذاهای نواحی و نقاط مختلف 
اســتان بود، بگونه ای که از اکثر شهرستانها پرونده داشتیم.وی ادامه داد: برخلاف 
دوره های گذشته که عموما غذاها و شیرینی های یک نقطه از استان ثبت ملی می 
شد، این بار از شهرستان های کنگاور، صحنه، پاوه، دالاهو، سرپلذهاب، قصرشیرین 
وثلاث باباجانی غذاهای ثبت ملی شده داشتیم.اعظمی در ادامه به ثبت ملی شدن 
سه اثر معنوی دیگر استان در این نشست هم اشاره کرد و گفت: مهارت پرژین ورو) 
پوشاندن برف( در منطقه اورامانات، مهارتی که مردم این منطقه طی آن برف های 
زمستانی را در ارتفاعات به منظور تهیه آب احشام برای تابستان ذخیره می کنند، 
یکی دیگر از ثبت ملی شده های کرمانشاه در این نشست بود.وی از ثبت ملی دانش 
ساخت ساج با تکنیک آهنگری سرد هم در این نشست خبر داد و گفت: همچنین 
در گســترده استان زنان کرمانشاهی طی روشی با استفاده از شیره توت سفید، از 
هیزه )محل نگهداری روغن کرمانشــاهی( حفاظــت و نگهداری می کنند که این 
روش هم تحت عنوان دانش و مهارت هالوین هیزه به ثبت ملی رسید.به گفته این 
مســئول، با آثار ثبت ملی شده تاکنون ۷۲ اثر استان در فهرست آثار ملی معنوی 

قرار گرفته اند.

سهم ۶۰ درصدی سیب آذربایجان غربی 
در میوه شب عید

رئیس سازمان تعاون روستایی کشور گفت:۶۰ درصد از ۳۳ هزار تن سیب شب 
عید کشــور از باغداران آذربایجان غربی خریداری شــده است.اسماعیل قادری فر 
در گفت و گو با ایلنا، با بیان اینکه ۶۰ درصد ســیب مورد نیاز  شــب عید کشور 
از باغدآران آذربایجان غربی خریداری شــده است گفت:سیب های خریداری شده 
ســیب های ممتاز کوهپایه ای و به قیمت ۸ هزار و ۵۰۰ تومان الی ۱۰ هزار تومان 
تهیه شــده است.وی با اشاره به اینکه این ســیب ها به طور مستقیم از باغداران و 
ســورتینگ داران مجاز خریداری شده است گفت: حدود۳ هزار الی ۳ هزار و ۵۰۰ 
تومان هزینه حمل و نقل و نگهداری در سردخانه و سود به قیمت خرید این سیب ها 

برای عرضه در بازار اضافه خواهد شد.

یادداشت

اخبار کوتاه


